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Workcamp 
 
V letošním roce bude Duha (www.duha.cz) dvanáctým rokem pokračovat v pořádání mezinárodních workcampů. Duha 
je partnerem mezinárodní organizace SCI (Servis Civil International), která přes devadesát let naplňuje poslání 
dobrovolnické mezinárodní spolupráce jako prostředku k vzájemnému poznávání a zachování míru. První workcampy 
v Evropě se uskutečnily po ukončení 1. světové války, SCI byla založena v roce 1920.  
 
Během uplynulých let přijelo v létě do České republiky už několik stovek dobrovolníků z různých zemí. Duha také 
umožňuje českým dobrovolníkům jet do zahraničí nebo se stát součástí mezinárodní skupiny v ČR. Dobrovolníci na 
českých workcampech pracovali např. na ekologických statcích, při rekonstrukcích památek, pomáhali s přípravou či 
obnovou základen pro letní tábory, nebo vytvářeli uměleckou keramiku, která pak zdobila veřejný prostor.  
 
Workcamp je krátkodobá skupinová aktivita, většinou dvoutýdenní, kdy dobrovolníci z různých zemí se dohromady 
podílí na splnění nějakého cíle. Chtěl‐li někdo jet na Borneo mezi domorodce, pořádat v Belgii festival nebo třeba učit v 
Japonsku malé děti anglicky, tak jel. Workcampy s mezinárosní účastí se každoročně konají také v České republice. 
 
 
Ahoj, jak bylo na workcampu? 
„Co se ti líbilo, máš nějaký nej… zážitek, doporučil bys workcamp dalším?“, ptali jsme se  účastníků, kteří vyjeli  loni v 
létě na mezinárodní dobrovolnické projekty s Duhou. 
 
Jiri Kubricht, 24 let 
Ahoj, 
včera jsem se vrátil z workcampu v Malajsii. Byl jsem na ostrově Borneo a pomáhal jsem místním obyvatelům stavět 
rybí nádrž. Workcamp se konal v srdci Bornea, tudíž uprostřed deštného pralesa. Rybí nádrž jsme stavěli pro "Iban 
people", což jsou původní obyvatelé Bornea. Jejich život je specifický v tom, že žijí v tzv. "longhousech", což jsou velmi 
dlouhé domy o mnoha místnostech, které jsou navzájem propojené. Celá komunita potom žije v takovémto domě ‐ 
každá rodina má svůj pokoj, ale tím, jak často mezi místnostmi nejsou ani dveře a jsou navzájem spojené, tak tam 
vlastně všichni žijí pohromadě. Každý longhouse má navíc společnou, zastřešenou verandu, kde se konají porady, hrají 
si děti a dospělí tam tak různě polehávají nebo posedávají. Tento workcamp jsem si vybral, protože jsem si chtěl 
vyzkoušet život uprostřed pralesa a protože ubytování bylo s rodinami v longhousu a já chtěl poznat život původních 
obyvatel Bornea, kteří ještě před sto lety byli aktivní lovci lebek. Jinak workcamp proběhl příjemně. Život v longhousu 
je pohodlný a místní to s prací kvůli velkému vedru moc nepřehánějí, tak se většinou pracuje jenom dopoledne. Jinak 
rybí nádrž se nám povedlo vybudovat z jedné třetiny, takže následující workcampy (konají se tam 2‐3 ročně) se určitě 
nudit nebudou. Také jsme si vyzkoušeli práci na pepřovém poli ‐ prodej pepře je totiž hlavním zdrojem příjmu pro 
místní. Taky jsme se koupali v řece, což bylo díky velkému vedru vždy osvežující, dále jsme podnikli několik výletů do 
džungle, viděli jsme, jak rostou v džungli ananasy, banány a papáji, byli jsme svědky výlovu rybníka a následné hostiny a 
v neposlední řadě jsme se účastnili slavnostního přesunu hrobky místního válečníka po kterém opět následovala velká 
hostnina. Asi největší zážitek bylo jídlo ‐ jedl jsem mravence i netopýra, zelenina byla výhradně vždy z džungle. 
Nedělám si legraci, místní jídla jsou skutečně jedny z nejlepších, jaké jsem kdy jedl. Takže celkově jsem moc rád, že 
jsem se workcampu zúčastnil ‐ odnesl jsem si celou řadu naprosto unikátních zážitků.  
  
Jana Horinkova, 18 let, 
Na workcampu jsem byla v Německu. Vybrala jsem si tento workcamp, protože mě lákalo strávit dva týdny na farmě. Za 
zážitek považuji hlavně to, že jsem byla poprvé v mezinárodním kolektivu. Jinak se mi líbila diskotéka, jízda na traktoru 
a chození po Brémách. Všem bych doporučovala, protože na workcampy jezdí super děcka a člověk si tam může 
vylepšit angličtinu. 
Janča  
  
Lucia Navrátilová, 21 let, 
Ahoj, 
workcamp jsem si vybrala, protože jsem byla i loni :) Minulé léto jsem to vyzkoušela a byl to skvělý zážitek. Letos jsem 
to nejdřív neplánovala, ale pak jsem se nechala zlákat nabídkou na netu. Byla jsem v Belgii ve městě Liege. Tento camp 
mě oslovil hlavně svým zaměřením (environment, jako loni) a náplní práce. Také proto, že v té části Belgie se mluví 
francouzsky, tedy neztratila bych se tam :) 
 
Nejlepší ze všeho byli bezesporu lidé. Byli jsme skvělá parta, i když jsme byli hodně rozdílní, sedli jsme si. I když se 
vyskytl nějaký problém, dal se vždy vyřešit. A byla sranda :D 
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Jako druhé nejlepší byla určitě náplň práce. I když jsme neudělali přesně to, co bylo v Infosheetu, a nedokončili 
všechno, rozhodně jsme se hodně naučili, získali zajímavé zkušenosti a něco tam po nás zůstalo. Také víme, že projekt 
pokračuje i po našem odjezdu, a příští rok zorganizují možná další workcamp :) 
Také naši hostitelé byli výborní. 
 
Workcamp bych doporučovala lidem otevřeným poznání nového ‐ lidí i zemí, a ochotných udělat něco pro dobrou věc. 
Nejenom si sednout a povídat si, ale také vzít do ruky třeba lopatu nebo rovnat cihly. A ke všemu se ještě dobře bavit :) 
 
Mějte se v Duze hezky. 
Lucie  
  
Zdenek Ruzicka, 23 let 
Ahoj :), 
byl jsem na workcampu ve Švédsku v Osterfarnebo. Rozmýšlel jsme se, že bych se chtěl podívat někam trosku na sever. 
Takže Norsko nebo Švédsko, podíval jsme se na nabídku a vybral Osterfarnebo, které mělo v popisu něco se životním 
prostředím. 
 
Vůbec toho nelituji, ba naopak :) Nevím, jestli to je podobné na všech workcampech (byl to můj první), ale tady byla 
vynikající nálada, vůbec jsem se nenudil, lidi přátelští, otevření, to platilo i o campleadrech. 
Švédi mi připadají velice milí, mírumilovní... :) Prostě parádní dovolená.  (Tak asi proto bych ho doporučil i ostatním + 
jsme měli pěkný 2denni výlet po řece. A nic nebyl problém :) 
 
Člověk se potká s lidmi z různých zemí, kteří v dobrém reprezentují svoji zemi. A uvědomí si, že umět jazyky se hodí :) 
Zdeněk  
 
Alexandra Stefanescová, 19 let, workcamp Neměcko 
Ahoj, 
byla jsem letos podruhé na workcampu a tento typ dovolené nebo prázdnin jsem si vybrala proto, že se ráda seznamuji 
s novými lidmi a kulturami a zároveň se můžu aspoň trochu zdokonalit v nějaké řeči. Ten, kdo jede na workcamp, 
nemůže očekávat, že mu to vynahradí poznávací cestu do dané země a poznala jsem na workcampech i lidi, co pracovat 
nechtěli a nelíbily se jim podmínky ubytování nebo stravování. Mysleli si, že workcamp je jen levnější cesta do 
zahraničí, ale člověk většinou pozná jen blízké okolí místa, kde je ubytován a není to jako s průvodcem. Zato však pozná 
spoustu lidí z různých zemí, musí se s nimi nějak domluvit a ne všichni mluví dobře anglicky. Zároveň často dělá práci, 
kterou před tím nedělal a díky různým seminářům a workshopům se přiučí zas něco nového.  
Největší zážitek? Zážitků mám spoustu:) loni jsem si např. v Portugalsku vyrobila koženou tašku a byli jsme na spoustě 
výletů v horách, letos jsme v Německu měli výlet na kanoích, lezli s lanama po stromech. A protože Německo není tak 
daleko, už plánuji, kdy své nové přátele zas přijedu navštívit. Teď v zimě přijedou oni za mnou:) a všem, kdo ještě na 
workcampu nebyli, bych ho doporučila kvůli novým přátelům, které má pak člověk brzy po celém světě, zdokonalení se 
v angličtině, němčině, španělštině, francouzštině ‐ podle toho, co si člověk vybere, kvůli poznání jiných kultur, 
náboženství i jídla, seznámení se s novou prací a poznání problematiky dané země díky seminářům a kvůli spoustě 
zábavy, kterou by jinde nezažili. 
 
Mějte se pěkně, 
Saša =)  
 
 
Jitka Sychrová, 23 let 
 
Dobrý den, 
byla jsem na workcampu v Belgii a bylo to super. Potkala se tam skvělá parta lidi, mix národností, každý trochu jiný, ale 
super kolektiv. Procestovala jsem celou Belgii a užila si plno legrace. Moc se mi tam líbilo a workcamp bych všem 
doporučila. Doufám, že se příští rok zase někam dostanu.  
 
 
Eva Hryzbylova, 22 let, workcamp v Srbsku 
 
Ahoj, 
vybrala jsem si workcamp protože je to nejlepší možnost, jak poznat zemi, do které bych jinak na dovolenou nejela ‐ 
poznat ji opravdu takovou, jaká je (lidi, zvyky, způsob života.), ne jako turista. Taky je to šance poznat lidi jiných 
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národností, převážně mladé, a vyzkoušet si druh práce (venkovní zahradnické práce, příprava festivalu,…), které bych 
jinak nedělala. Nemám jeden největší zážitek, ale víc zážitků. Nejvíc jsem jich nasbírala po cestě vlakem na workcamp a 
ve volném čase na workcampu, také při následném cestování po zemi. Je asi zbytečné je vyjmenovat, protože kdo 
nezažije, nepochopí. Nejvíc z mých zážitků se týká chování lidí, jak místních, tak zahraničních. Doporučila bych 
workcamp těm, kterým nevadí, že nikdy dopředu nevědí, do čeho jdou ‐ jak a kde budou spát, co budou jíst, a jakými 
lidmi budou obklopeni. I když se workcamp někdy úplně nepovede, jisté je, že je to vždy zajímavá zkušenost, na kterou 
budou vzpomínat. Na workcampu člověk zažije to, co by na obyčejné dovolené nikdy zažít nemohl, a je dost možné, že 
mu zůstane pár dobrých zahraničních přátel.  
 
 
Šárka Husáková, 22 let 
Ahoj, 
letos jsem byla v Chorvatsku na svém druhém workcampu a příští léto chci jet určitě zase, protože si nedovedu 
představit lepší příležitost k tomu, jak se během čtrnácti dnů seznámit s cizí zemí, jejími obyvateli, bavit se a přitom mít 
pocit, že jsem užitečná. 
Dobrovolnická skupina se skládá z lidí z nejrůznějších koutů světa, takže si nejen procvičíte angličtinu, ale máte 
jedinečnou možnost sledovat, jak se od sebe liší příslušníci jednotlivých národu a zároveň jak jsou všichni vlastně 
hrozně stejní. Dobrovolník se přijede bavit, poznat nové kamarády a přitom mu není lhostejné, co se děje ve světě a 
chce se nějakým způsobem zapojit a pomoc neziskovým nebo jiným místním skupinám a organizacím, kteří se snaží o 
zlepšení situace ve své zemi. 
Zúčastnit se jakéhokoli workcampu doporučuji všem, kteří chtějí mít na konci prázdnin pocit, že svůj volný čas 
nepromarnili a udělali něco dobrého nejen pro sebe, ale i pro další lidi.  
 
 
Ondřej Čermák, 23 let, workcamp v Neměcku 
Dobrý den, 
na workcamp jsem se přihlásil, protože kamarád jezdil každý rok a moc si to pochvaloval. Tak jsem to chtěl taky zkusit. 
Chtěl jsem prostě vyrazit bez rodiny někam pryč z Čech, vidět nová místa, poznat nové lidi, komunikovat v cizím jazyce 
a užít si trochu zábavy. A to vše se u mého prvního workcampu splnilo! Měli jsme skvělého campleadera který nám 
organizoval skvěle nejen pracovní čas, ale hlavně aktivity na večer a na volné dny. Jezdili jsme na kolech, kajaku, šli na 
bowling i několikrát navštívili Berlín. A práce byla velmi zajímavá a kreativní.  Snad všechno co jsme dělali na 
workcampu byl pro mě zážitek, vše bylo hrozně zajímavé, ale asi nejvíc se mi líbila plavba kajakem po jezeře. 
Zkrátka workcamp bych doporučil každému. Potká zde lidi z celého světa, kteří často mají odlišné názory a zvyky takže 
je s nimi občas těžší komunikovat, ale právě o to jde, poznat odlišné kultury a národy. Krom toho zde člověk dělá práci, 
kterou by třeba nikdy nezkusil a také si ověří v praxi jak je na tom s jazykovými znalostmi.  
  
 
Anežka Hrdličková, 19 let, workcamp Německo 
 
Dobrý den, 
 byla jsem na workcampu v Berlíně, in Bodhicharya. Vybrala jsem si ho, protože jsem chtěla dostat více informací o 
budhismu a vůbec o východních náboženstvích a zvycích. To se mi vyplnilo, protože budhistický mnich z tohoto centra 
pro nás pořádal sezení a ranní meditace. 
 Také jsem chtěla poznat nové kamarády, což se také splnilo. Byla jsem velmi spokojena s prostředím workcampu a s 
ostatními lidmi zde. Bylo velmi zajímavé poznávat ostatní mentality Evropy, dozvěděla jsem se mnoho zajímavého. 
Získala jsem ve většině velmi dobré kamarády. 
  Až na pár chybiček jsem byla velmi spokojena. Chybička spočívala v ne úplně vychytané organizaci práce a činností. 
Často se stávalo, že jsme nevěděli, jak přesně práci vykonat. 
  Dále jsme měli na workcampu 39letého pána, Andrease Mullera z Německa, který absolutně ignoroval stanovená 
pravidla workcampu. Například určenou pracovní dobu, nebo společně strávený předem naplánovaný čas a během dne 
beze slova mizel pryč naplánovaného programu, anglicky mluvil zřídka. I když byl pracovat, vždy to bylo jen tak naoko. 
Konečně byl i hrubý na lidi kolem i na campleadery.  Myslím si, že tento pán by neměl mít přístup na další workcampy, 
dělá si z toho pouze velmi levnou dovolenou a neakceptuje pravidla. 
S pozdravem 
Anežka 
 
Ivo Haleček, 18, Finsko 
 
Zdravim, 
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Workcamp mi přišel jako zajímavá možnost, jak strávit prázdniny v zahraničí. Chtěl jsem se podívat do Finska, ale 
zároveň jsem měl chuť zkusit něco nového ‐ odpočnout si fyzickou prací v krásném prostředí od běžného, stresu plného 
života, poznat Finsko z jiné strany, než to nabízí cestovky a také najít nové přátele. 
 
Workcamp byl lepší, než jsem očekával. Přesto, že nás bylo málo jsme si užili spoustu zábavy. Všichni byli poměrně o 
dost let starší než já (přibližně o 10 let), ale nebyl s tím žádný problém ‐ i tak jsme si rozuměli. 
 
Než jsem jel na workcamp, tak jsem četl, že to slouží mimo jiné k podporování míru. Trochu jsem se bál toho, že tam 
budeme mít nějaké přednášky o míru a nějaké mírové projekty, ale nakonec nic z toho nebylo. Myslím si, že mír byl 
podporován prostě tou nejlepší cestou ‐ poznal jsem lidi z mnoha jiných kultur. Poznal jsem, že například Íráčané jsou 
jiní, ale hodní. 
 
Jinak doporučuji prezentovat workcampy více na školách. Pokud možno pomocí přednášek. Na mě udělala přednáška 
moc dobrý dojem a bez ní bych o workcampech asi ani nevěděl. Informační letáky neřeknou tolik, co zkušenosti 
dobrovolníka. 
 
Těším se někdy příště na podobnou akci :) 
Ivo 
Julie Smejkalová, 19 let, workcamp Portugalsko 
 
Dobrý den, 
na workcampu Evorajovem to bylo skvělý. Nejlepší vedoucí, dobré jídlo, ubytování, spolupráce, úžasně zorganizováno i 
pro nás různé exkurze, výlet k oceánu, wildcamping o víkendu. Doporučila bych ho všem, co se chtějí dobře pobavit, 
moc se nenadřít, seznámit se s Portugalskou kulturou. 
Přeji pěkný den Julie 
 
 
Aneta Jakešová, 18 let, workcamp Chorvatsko 
 
svůj worcamp v Chorvatsku sem si vybrala, protože jsem chtěla někam za sluníčkem a ne moc daleko od Český 
republiky. V Chorvatsku jsem nikdy nebyla tak sem chtěla poznat aspoň trochu z této země. 
 Můj nejlepší zážitek byl celý workcamp, protože jsem poznala opravdu bezva  lidi a bezva místo, který určitě znovu 
navštívím. 
Doboručuju všem .....super zkušenost jak se seznámit snovými lidmi, zlepšit v jazycích a poznat novou kulturu..a k 
tomu samozřejmě pomoci ostatním. 
Martina Voborníková, 18 let, workcamp Francie 
 
 
Dobrý večer, 
účastnila jsem se workcampu v malé vesnici La Bridoire, cca 40 min od hlavního města Savojska, ve Francii. Hlavním 
tématem bylo bourání zdí a stopů v posledním patře základní školy, aby se mohl později z nového rozsáhlého prostoru 
vybudovat taneční sál. Těžká práce mě nijak neodradila, když byla časově omezena a navíc, proč si to nezkusit? 
Nejvíce mě lákalo se seznámit s přibližně stejně starými studenty z různých koutů světa, nabrat tolik ceněné zkušenosti 
a možnost dospět (smířit se s realitou a vytvořit si dostatek vlastní vůle a sebevědomí, abych dokázala stát na vlastních 
nohách). Dalším rozhodujícím kritériem byla nutnost se rozmluvit před blížící se maturitou ‐ zrovna státní ‐ a zkouškami 
z angličtiny a francouzštiny. Nesmím opomenout skvělou příležitost zažít, jak se žije mezi "běžnými" Francouzi 
(nežijícími v Paříži), cestovat a užívat si atmosféry :) 
Taková čtyřhodinová recepce v restauraci pořádaná starostou La Bridoire se rozhodně nezapomíná. Ta byla skvostná. 
Nikdy bych nevěřila, že bych dokázala spořádat 5 chodů jídla :D Mimo jiné se musím ještě zmínit o úžasném výletě k 
jezeru a veslování v osmiveslici pod vedením kapitána francouzského olympijského týmu! Prostě paráda. Jsem 
naprosto spokojená, že jsem získala dobré kamarádky a kamarády z Itálie, Jižní Korei, Srbska a Francie. Kritéria se 
nakonec splnila všechna. :)  
 
Kdo nepozná, nikdy nepochopí o co přišel.  
 
 
Monika Štěpanková, 21 let, workcampy Irsko a Nizozemsko 
 
Poprvé jsem se na workcamp rozhodla jet, protože jsem stále slýchala vyprávění od přátel, co na workcampech už byli, 
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a nabyla jsem dojmu, že to musí být velký zážitek. A taky byl! Absolvovala jsem už dva workcampy‐v Irsku a v Nizozemí‐ 
a oba byly pro mě velkou životní zkušeností. Člověk se trochu osamostatní, když cestuje sám na místa, kde nikdy nebyl. 
Navíc pozná nové lidi, kteří pro něj mohou být i budoucími přáteli, tak, jako se to stalo třeba mně. Už dvakrát jsem se s 
lidmi z workcampu setkávala ve svém rodném městě. A v neposlední řadě si můžete procvičit jazyk, skvěle se bavit a 
mít pocit, že pomáháte. Dvakrát jsem pracovala v uprchlických centrech s dětmi a potřetí bych chtěla asi dělat to samé. 
Zažila jsem, co bych v běžném životě škola‐práce nezažila a navíc jsem odjížděla s pocitem, že bych se ráda zase někdy 
vrátila..  
 
Monika 
 
 
Pája Nejedlá, 19 let, workcamp Itálie 
 
Ahoj, můj workcamp probíhal posledních 12 dní v srpnu na jihu Itálie v městečku Grottaglie.  
Byl to můj první workcamp a jsem úplně nadšená!  
 
Naše práce spočívala v tom, že jsme měli dělat společníky, takové parťáky, různě handicapovaným dětem ve věku 16‐ 
25, takže vlastně spíše teenagerům:) Jejich handicap byl původu spíše mentálního. 
Bylo nás devět dobrovolníků a okolo deseti „diabled“ účastníků.  
Pro ně to bylo něco jako letní tábor ‐ společně jsme hráli hry, starali se o zvířata (v areálu, kde jsme pobývali, měli psy a 
oslíky:) a taky jsme hodně jezdili na výlety. Výlety se mi ze všeho líbily nejvíce, protože to byly všechno výlety, které 
stály za to!  
Jednou do národního parku Lanterza, plavba lodí okolo Taranta, dvakrát jsme byli u moře, jednou na oslí farmě...  
Pro mě to nebyla práce ale spíše dovolená a děkuju moc, že jste mi to pomohli umožnit:) 
 
 
 
 
 
Jana Šoupalová 
Pedro Pires 
Duha 
Více o workcampech na http://www.trochujinak.cz/cz/workcampy/co‐je‐to‐workcamp/  


